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PROTOKÓŁ Nr XXXVIII/2018 
z obrad sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia 

z dnia 6 września 2018 r. 
 

Obradom XXXVIII sesji Rady Gminy przewodniczyła Przewodnicząca Rady Gminy Pani 

Mirosława Kozińska. Z ogólnej liczby 14 radnych Rady Gminy Dąbrowa Biskupia obecnych 

w chwili rozpoczęcia sesji było 13 radnych. 

W trakcie obrad doszedł radny Jerzy Organista i w dalszej części uczestniczyło 14 radnych. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Spoza Rady Gminy udział w posiedzeniu wzięli: 

1. Wieczorek Roman – Wójt Gminy Dąbrowa Biskupia 

2. Gustaw Marzena – Sekretarz Gminy Dąbrowa Biskupia 

3. Kuberska Anna - Skarbnik Gminy Dąbrowa Biskupia 

4. Rymarkiewicz Andrzej – Radca Prawny 

5. Katarzyna Pawłowska – Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji 

w Dąbrowie Biskupiej 

6. Pomianowski Grzegorz – Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek 

Oświatowych w Dąbrowie Biskupiej 

7. Kryszak Magdalena - Kierownik referatu budownictwa, gospodarki przestrzennej, 

komunalnej, rolnictwa i ochrony środowiska 

8. Gadaliński Piotr - inspektor ds. gospodarki nieruchomościami, rolnictwa i ochrony 

przyrody 

9. Roszak Joanna – inspektor ds. ochrony środowiska 

10. Sołtysi Gminy Dąbrowa Biskupia – wg listy obecności w załączeniu 
 

Ad.1. Otwarcie XXXVIII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia, stwierdzenie quorum. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy Pani Mirosława Kozińska o godzinie 10:00 otworzyła XXXVIII 

sesję Rady Gminy Dąbrowa Biskupia witając radnych, Wójta Gminy Pana Romana Wieczorka, 

sołtysów, pracowników Urzędu Gminy i wszystkich obecnych. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy oznajmiła, że aktualnie w posiedzeniu bierze udział 13 radnych, 

co wobec statutowego składu Rady Gminy stanowi quorum upoważniające do kontynuowania 

obrad i podejmowania prawomocnych uchwał.  
 

Następnie Przewodnicząca Rady Gminy wystąpiła z dwoma wnioskami w sprawie zmiany 

porządku obrad: 

1) wykreślenie z porządku obrad pkt 11, w związku z Rozstrzygnięciem nadzorczym 

Nr 90/2018 Wojewody Kujawsko-Pomorskim, stanowiącym załącznik nr 2 do protokołu. 

Powyższą zmianę radni przyjęli jednogłośnie. 
 

2) wprowadzenie do porządku obrad dodatkowego punktu 17a w brzmieniu: „17a. Rozpatrzenie 

projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające finansowanie zadania 

pn. „Budowa boiska wielofunkcyjnego w Ośniszczewku” finansowanego ze środków 

pochodzących z budżetu Unii Europejskiej – dyskusja – podjęcie uchwały.” 

Powyższą zmianę radni przyjęli jednogłośnie. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy zwróciła się do radnych z zapytaniem czy są jeszcze jakieś 

propozycje zmiany porządku obrad, który radni otrzymali wraz z materiałami. 

Radny Józef Guźlecki – Czy można wprowadzić punkt, w którym Pan Piotr Gadaliński 

opowiedziałby o stanie klęski suszy na terenie naszej gminy? 

Radna Mirosława Kozińska – poprosimy Pana Piotra Gadalińskiego w punkcie 19 „wolne 

wnioski”. 

Nie było więcej wniosków. Zmiany przyjęto jednogłośnie.  
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Uchwała Nr XXXVIII/258/2018 zmieniająca porządek obrad XXXVIII sesji Rady Gminy 

Dąbrowa Biskupia stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 

Po wprowadzeniu zmian porządek obrad XXXVIII sesji Rady Gminy jest następujący: 
 

1. Otwarcie XXXVIII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia, stwierdzenie quorum.  

2. Wybór sekretarza obrad. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

4. Przyjęcie protokołu z XXXVI sesji Rady Gminy. 

5. Przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Gminy. 

6. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy między sesjami Rady Gminy. 

7. Sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Gminy. 

8. Informacja z działalności stałych Komisji Rady Gminy między sesjami Rady Gminy. 

9. Interpelacje i zapytania.  

10. Rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie aktualizacji Lokalnego Programu Rewitalizacji 

Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2016 – 2023 – dyskusja – podjęcie uchwały.  

11. wykreślony 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia odrębnego obwodu głosowania – 

dyskusja – podjęcie uchwały.  

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zbycia odrębnej nieruchomości lokalowej 

położonej w Dąbrowie Biskupiej – dyskusja – podjęcie uchwały. 

14. Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy za I półrocze 2018 roku oraz informacja 

o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej i realizacja przedsięwzięć – 

dyskusja. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Gminy Dąbrowa Biskupia na 2018 rok – dyskusja – podjęcie uchwały. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2018–2028 – dyskusja – podjęcie 

uchwały. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego na 

pokrycie planowanego deficytu – dyskusja – podjęcie uchwały. 

17a. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające 

finansowanie zadania pn. „Budowa boiska wielofunkcyjnego w Ośniszczewku” 

finansowanego ze środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej – dyskusja – podjęcie 

uchwały.” 

18. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 

19. Wolne wnioski. 

20. Zamknięcie obrad XXXVIII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia. 
 

Ad.2. Wybór sekretarza obrad. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy zaproponowała, aby sekretarzem obrad XXXVIII sesji Rady 

Gminy Dąbrowa Biskupia został radny Henryk Okniński. 

Po wyrażeniu zgody przez radnego przystąpiono do głosowania. 

Radni przyjęli kandydaturę radnego Henryka Oknińskiego na sekretarza obrad 13 głosami „za”. 
 

Ad.3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy zaproponowała do Komisji Uchwał i Wniosków następujące 

osoby: 

   radny Jacek Śliwiński      - wyraził zgodę 

   radny Tomasz Wronecki    - wyraził zgodę 

   radna Krystyna Brodacka   - wyraziła zgodę 
 

W wyniku głosowania komisja w/w składzie została powołana przez radnych jednogłośnie 

13 głosami „za”. 

Na przewodniczącego komisji wybrano radną Krystynę Brodacką. 
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Ad.4. Przyjęcie protokołu z XXXVI sesji Rady Gminy. 
 

Wniosek o przyjęcie protokołu z XXXVI sesji Rady Gminy odczytał radny Piotr Klimczak, 

jako sekretarz obrad XXXVI sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia. 

Wniosek w załączeniu do protokołu – załącznik nr 4. 

Na salę obrad wszedł radny Jerzy Organista i aktualnie w sesji uczestniczy 14 radnych.  

Nie wniesiono uwag do protokołu. Protokół został przyjęty 13 głosami „za” 

i 1 „wstrzymującym się”. 
 

Ad.5. Przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Gminy. 
 

Wniosek o przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Gminy odczytał radny Jan Lewandowski, 

jako sekretarz obrad XXXVII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia. 

Wniosek w załączeniu do protokołu – załącznik nr 5. 

Nie wniesiono uwag do protokołu. Protokół został przyjęty jednogłośnie 14 głosami „za”. 
 

Ad.6. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy między sesjami Rady Gminy. 
 

Sprawozdanie z działalności między sesjami Wójta Gminy przedstawił Pan Roman Wieczorek - 

Wójt Gminy Dąbrowa Biskupia.  

Sprawozdanie w załączeniu do protokołu – załącznik nr 6. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję nad sprawozdaniem. 

Nie było chętnych do zabrania głosu.  
 

Ad.7. Sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Gminy. 
 

Informację z realizacji uchwał Rady Gminy przedstawiła Pani Marzena Gustaw – Sekretarz 

Gminy. 

Informacja w załączeniu do protokołu – załącznik nr 7. 
 

Ad.8. Informacja z działalności stałych Komisji Rady Gminy między sesjami Rady 

Gminy. 

Powyższą informację przedstawili odpowiednio przewodniczący komisji: 
 

Komisja Rolnictwa i Finansów – odbyła trzy posiedzenia: 

31.07.2018 r. 

- informacja o stanie klęski suszy na terenie Gminy Dąbrowa Biskupia. 

29.08.2018 r. 

- zasoby wód w glebach na terenie gminy i powiatu. 

04.09.2018 r. 

- omówienie materiałów na XXXVIII sesję Rady Gminy Dąbrowa Biskupia; 
 

Komisja Rewizyjna – odbyła trzy posiedzenia, na których omawiano: 

25.07.2018 r. 

- kontrola kosztów utrzymania placów zabaw i boisk za I półrocze 2018 roku; 

- kontrola wykorzystania środków unijnych w realizacji wniosków; 

- kontrola dzierżawy mienia komunalnego, grunty, lokale za I półrocze 2018 roku. 

08.08.2018  
- kontrola produkcji wody i opłat za wodę i ścieki za I półrocze 2018 roku; 

- kontrola spływu podatków za I półrocze 2018 roku oraz analiza umorzeń i odroczeń. 

04.09.2018 r. 

- omówienie materiałów na XXXVIII sesję Rady Gminy Dąbrowa Biskupia; 
 

Komisja Oświaty, Zdrowia i Sportu – odbyła trzy posiedzenia, na których omawiano: 

26.07.2018 r. 

- ochrona środowiska w Gminie – utrzymanie czystości, wywóz nieczystości; 

- miejsca Pamięci Narodowej na terenie Gminy Dąbrowa Biskupia – utrzymanie. 
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28.08.2018 r. 

- omówienie przygotowania Placówek Szkolnych do rozpoczęcia roku szkolnego 2018/2019 

(remonty, kadra, ilość Oddziałów Przedszkolnych wraz z ilością dzieci oraz ilość uczniów 

w klasach). 

- dowożenie uczniów do szkół.  

04.09.2018 r. 

- omówienie materiałów na XXXVIII sesję Rady Gminy Dąbrowa Biskupia; 
 

Komisja ds. Samorządu, Ochrony Środowiska i Bezpieczeństwa Publicznego – odbyła trzy 

posiedzenia, na których omawiano: 

10.07.2018r. 

- bezpieczeństwo na terenie Gminy Dąbrowa Biskupia – spotkanie z przedstawicielami policji. 

- analiza wydatkowania środków na przydomowe oczyszczalnie ścieków w latach 2015-2018. 

14.08.2018  
- stan realizacji interpelacji zgłaszanych na sesjach Rady Gminy Dąbrowa Biskupia za 

I półrocze 2018 roku.  

- spotkanie z przedstawicielami Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 

04.09.2018 r. 

- omówienie materiałów na XXXVIII sesję Rady Gminy Dąbrowa Biskupia; 
 

Ad.9. Interpelacje i zapytania. 
 

Radny Józef Frontczak – zwrócił się z następującym zapytaniem: Jaki jest stan 

zaawansowania prac w sprawie odwodnienia Chlewisk? 
 

Sołtys Renata Frontczak - zwróciła się z następującym zapytaniem: Jak wygląda sprawa 

rozbudowy kurników w Modliborzycach i co z podjętą wcześniej uchwałą w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu 

w zachodniej części miejscowości Modliborzyce? 
 

Radny Henryk Okniński – zwrócił się z następującymi zapytaniami:  

1) Co jeśli firma, która wygrała przetarg na rozbudowę szkoły w Parchaniu nie wywiąże się 

z prac w terminie? Czy nie będzie problemów z rozliczeniem dofinansowania? 

Przyglądając się tym pracom stwierdzam, że idzie to bardzo wolno w przeciwieństwie do 

prac remontowych w dworku.  

2) Kadencja sołtysa niedługo dobiegnie końca, a remont altany w Parchankach nadal nie jest 

zrobiony. Kiedy będzie to wykonane? 
 

Radny Jerzy Organista – zwrócił się z następującymi interpelacjami: 

1) Odnowić równiarką rowy na drugiej części Nowego Dworu; 

2) Nawiezienie kamienia na drogę polną, na końcu wsi Nowego Dworu, ponieważ powstają 

tam nowe domy i nie można dojechać z materiałem budowlanym. 
 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu. 
 

Po wcześniejszym usprawiedliwieniu się salę obrad tymczasowo opuściła, radna Aneta 

Ebekozien.  
 

Ad.10. Rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie aktualizacji Lokalnego Programu 

Rewitalizacji Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2016 – 2023 – dyskusja – podjęcie 

uchwały. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała w/w projekt uchwały. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie.  
 

Radny Józef Frontczak – dane brane w tym programie są z roku 2014/2015 i pewne dane są 

już nieaktualne, a tak naprawdę życie pisze nam inny scenariusz. Na jednych wsiach stan się 

poprawił, a na innych pogorszył. Czy będzie można wprowadzać zmiany w tym programie? 
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Pani Katarzyna Pawłowska – tak można wprowadzać aktualizacje, ale to są kolejne 4 lata, 

żeby zostały zaakceptowane przez Urząd Marszałkowski. Chciałabym zaznaczyć, że mówimy 

o różnych sytuacjach wykluczenia społecznego. W miejscowościach, gdzie były PGR-y zawsze 

te wskaźniki będą niskie. Jednak jeśli podobne wskaźniki obniżą się w innych 

miejscowościach, to można zmienić diagnozę.  

Radny Józef Frontczak – Dlaczego ta akceptacja trwa 4 lata? 

Pani Katarzyna Pawłowska – akceptacja obecnego programu trwała 4 lata, ponieważ Urząd 

Marszałkowski ma swoje wytyczne i ciągle musieliśmy coś zmieniać. Być może, że zmiany 

byłyby szybciej zaakceptowane, ale nie mamy tej pewności. Dzisiejsza aktualizacja również 

trafi do akceptacji Urzędu Marszałkowskiego i nie wiemy czy nie będzie uwag, aczkolwiek nie 

zmieniamy wskaźników, więc powinno być dobrze. To Urząd Marszałkowski dysponuje 

pieniędzmi na programy rewitalizacji i dlatego ma tyle uwag.  

Radny Józef Frontczak – taki plik papierów jest wykorzystany do tego programu oraz praca 

ludzi, a mieszkańcy i tak z tego nie skorzystają.  

Radny Tomasz Wronecki – dane w tym programie są już nieaktualne.  

Pani Katarzyna Pawłowska – program uchwalany był w lutym, a dane były z okresu 4 lat. To 

prawda, że dane są nieaktualne chociażby dlatego, że funkcjonuje program tzw. „500 +”, 

jednak to świadczenie nie wlicza się do dochodów. Prawda jest taka, że nasze województwo ma 

bardzo mało wykorzystanych środków unijnych na rewitalizację. Jest zagrożenie, że zostaną 

zabrane Urzędowi Marszałkowskiemu niewykorzystane środki i wówczas będzie problem, bo 

nie otrzymamy nic. Chcieliśmy robić drogi z tego programu, to powiedziano nam, że liczą się 

tylko obiekty użyteczności publicznej.  

Radny Józef Frontczak – dziwi mnie podejście Urzędu Marszałkowskiego, bo skoro są 

pieniądze do wykorzystania, to nagle stwarza się dziwne warunki, że na drogi nie można ich 

przeznaczyć tylko na obiekty.  

Pani Katarzyna Pawłowska – Unia „powiedziała”, że na infrastrukturę był czas, a teraz środki 

można wykorzystać na projekty miękkie.  

Wójt Gminy – dodam, że nasze województwo w poprzedniej transzy Unii Europejskiej było na 

pierwszym miejscu jeśli chodzi o wykorzystanie środków w kraju, a w tej jest jednym 

z ostatnich. Trudno mi powiedzieć dlaczego tak to ślamazarnie i wolno idzie. Urząd 

Marszałkowski mam nadzieję ma świadomość konsekwencji takiego stanu rzeczy.  

Pani Katarzyna Pawłowska – jako województwo mamy wykorzystanych tylko 10% środków 

unijnych na rewitalizację. Dziwi mnie, że przeznacza się tak dużo środków na miękkie 

projekty, bo okazuje się, że ciągle się coś robi dla osób bezrobotnych, które i tak nie chcą 

pracować.  

Radny Józef Frontczak – przecież mamy przedstawicieli Sejmiku, którzy powinni takie 

sprawy monitorować.  
 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu dlatego Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod 

głosowanie powyższy projekt uchwały. W głosowaniu brało udział 13 radnych, którego wynik 

był następujący: 13 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/259/2018 w sprawie aktualizacji Lokalnego Programu Rewitalizacji 

Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2016 – 2023 stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 

Ad.11. wykreślony. 
 

Ad.12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia odrębnego obwodu 

głosowania. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała projekt w/w uchwały. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie. 
 

Z uwagi na brak chętnych do zabrania głosu Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod 

głosowanie powyższy projekt uchwały. W głosowaniu brało udział 13 radnych, którego wynik 
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był następujący: 11 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” nie 

było, natomiast były 2 głosy „wstrzymujące się”.  

Uchwała Nr XXXVIII/260/2018 w sprawie utworzenia odrębnego obwodu głosowania 

stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 

Ad.13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zbycia odrębnej nieruchomości 

lokalowej położonej w Dąbrowie Biskupiej. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała projekt powyższej uchwały.  

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie.  
 

Do przedstawionego projektu uchwały nie zgłoszono uwag i nie było pytań, dlatego Rada 

przystąpiła do głosowania. W głosowaniu brało udział 13 radnych, którego wynik był 

następujący: 13 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/261/2018 w sprawie zbycia odrębnej nieruchomości lokalowej 

położonej w Dąbrowie Biskupiej stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 

Ad.14. Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy za I półrocze 2018 roku oraz 

informacja o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej i realizacja 

przedsięwzięć. 
 

Pani Anna Kuberska – przedstawiła powyższe sprawozdanie. 

Sprawozdanie w załączeniu do protokołu – załącznik nr 11. 

Następnie Pani Anna Kuberska – odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej 

o przedłożonej przez Wójta Gminy Dąbrowa Biskupia informacji o przebiegu wykonania 

budżetu Gminy Dąbrowa Biskupia za pierwsze półrocze 2018 roku. 

Opinia w załączeniu do protokołu – załącznik nr 12. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie. 

Nie było chętnych do zabrania głosu.  
 

Przewodnicząca Rady Gminy ogłosiła 10 minut przerwy. 

Po przerwie wznowiono obrady. 
 

Ad.15. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Gminy Dąbrowa Biskupia na 2018 rok. 
 

Radni otrzymali poprawiony projekt uchwały. Zmiany były już omówione na posiedzeniach 

komisji.  

Nie było pytań do przedstawionych wcześniej zmian, dlatego Przewodnicząca Rady Gminy 

przeprowadziła głosowanie nad przyjęciem zmian do projektu uchwały.  

W głosowaniu brało udział 13 radnych, zmiany przyjęto jednogłośnie. 

Zaproponowano, aby nie czytać uzasadnienia do uchwały, ponieważ radni zostali z tym 

zapoznani na komisjach.  

Radni przyjęli zaproponowaną propozycję jednogłośnie. 
 

Na salę obrad wróciła radna Aneta Ebekozien i aktualnie w sesji uczestniczy 14 radnych.  
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała projekt w/w uchwały po zmianach 

bez uzasadnienia. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie.  
 

Radny Józef Frontczak – w uchwale używa się słów „przejściowy deficyt” oraz „planowany 

deficyt”, co one oznaczają?  

Pani Anna Kuberska – deficytem przejściowym budżetu jednostki samorządu terytorialnego 

jest okresowa niemożność sfinansowania wszystkich zaplanowanych w budżecie wydatków. 

Zaciągnięcie zobowiązań związane jest w tym przypadku z czasowym niedoborem środków 

finansowych. Zaciągnięte zobowiązania podlegają spłacie lub wykupowi w tym samym roku, 
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w którym zostały zaciągnięte lub wyemitowane. Natomiast finansowanie planowanego deficytu 

budżetu jednostki samorządu terytorialnego oznacza konieczność zaciągnięcia zobowiązań na 

sfinansowanie wydatków nieznajdujących pokrycia w planowanych dochodach budżetu. Nie 

muszą one, w przeciwieństwie do zobowiązań zaciąganych na pokrycie występującego w ciągu 

roku przejściowego deficytu budżetu, być spłacone w danym roku budżetowym, lecz 

w terminie określonym w umowie kredytu, czy pożyczki.  
 

Radni nie mieli więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały, w związku z tym 

przystąpili do głosowania. W głosowaniu brało udział 14 radnych, którego wynik był 

następujący: 14 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/262/2018 zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 

Dąbrowa Biskupia na 2018 rok stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 

Ad.16. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2018 – 2028. 
 

Radni otrzymali poprawiony projekt uchwały. Zmiany były już omówione na posiedzeniach 

komisji.  

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w sprawie przedstawionych zmian. 

Nie było pytań do przedstawionych wcześniej zmian, dlatego Przewodnicząca Rady Gminy 

przeprowadziła głosowanie nad przyjęciem zmian do projektu uchwały.  

W głosowaniu brało udział 14 radnych, zmiany przyjęto jednogłośnie. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała projekt w/w uchwały po zmianach. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie. 
 

Radny Józef Frontczak – budżet gminy jest konstruowany w ten sposób, że do dochodów 

wlicza się subwencje, dotacje itp., a spłata kredytów zaplanowana jest z dochodów własnych. 

Przyszła rada gminy będzie musiała niestety realizować rozpoczęte zadania i będzie miała 

zamkniętą drogę do nowych inwestycji. Mam jednak również świadomość, że aby coś zrobić 

musimy posiłkować się kredytami. Jak Pani Skarbnik widzi w przyszłości spłatę tych 

wszystkich kredytów.  

Pani Anna Kuberska – spłata kredytu jest rozłożona na raty zgodnie z zawartą umową 

z bankiem, w którym go zaciągamy. Natomiast spłata planowana jest z nadwyżki lub planuje 

się zaciągnąć kredyt na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań. Trudno jest z góry 

zaplanować ile faktycznie będzie wolnych środków i jakie kredyty będzie trzeba zaciągnąć. 

Mam nadzieję, że uda nam się wypracować jakąś nadwyżkę i nie będziemy musieli zaciągać 

kredytu na spłatę wcześniejszych kredytów.  

Wójt Gminy – nie chciałbym, aby zbyt mocno uwypuklano problem zaciągania kredytów 

przez Gminę na inwestycje, aby to nie stało się głównym tematem kampanii wyborczej 

kandydatów na wójta, czy radnych. Gmina zawsze była zadłużona raz mniej raz bardziej. Ta 

sinusoida wychylała się podobnie. Nasza Gmina zawsze musiała się posiłkować kredytami 

i pożyczkami, aby realizować pewne, większe inwestycje. Tak jest i tym razem. W pierwszych 

trzech latach obecnej kadencji niewiele było inwestycji, a w tym roku jest ich pełna kumulacja 

i to nie jest zależne w 100% od wójta ale wiąże się to z możliwością pozyskania środków 

zewnętrznych na wcześniej planowane inwestycje. W pracy wójta nie ma niestety spokoju 

i komfortu, ponieważ ciągle trzeba trzymać rękę na pulsie, jeśli chodzi o finanse gminy, 

realizację zadań z zakresu rozwoju gminy oraz usług i potrzeb na rzecz mieszkańców. Taka jest 

rzeczywistość pracy wójta.  

Pani Anna Kuberska – obecnie spłatę kredytów mamy zaplanowaną do roku 2030, żeby raty 

były niższe i przyszły wójt również miał możliwość realizacji jeszcze innych inwestycji 

i zaciągnięcia ewentualnego kredytu. W związku z tym przedłużamy Wieloletnią Prognozą 

Finansową do roku 2030. 
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Wójt Gminy – dodam, że w tym roku otrzymaliśmy o 1 243 299,00 zł większą subwencję 

wyrównawczą i o 198 073,00 zł subwencję oświatową. Są to wskaźniki kwot, które mam 

nadzieję będą się utrzymywały w następnych latach, a to daje o wiele większe możliwości 

gminie, jeśli chodzi o finansowanie wielu spraw, o wiele korzystniej niż w przeszłości.  

Radny Józef Guźlecki – jestem radnym 20 lat i jak obecny Wójt Gminy przyszedł, to też 

przejął gminę z zadłużeniem i było ono o wiele większe niż obecnie.  

Pani Anna Kuberska – musimy zwrócić na to uwagę, że od kilku lat nie zaciągamy kredytów 

na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań i finansujemy to z nadwyżki budżetowej.  

Radny Henryk Okniński – chyba nie jest tak źle w naszej gminie, skoro jest tylu kandydatów 

na stanowisko wójta gminy. 

Radny Tomasz Wronecki – dzisiaj będziemy podejmować uchwałę w sprawie kolejnego 

kredytu oraz pożyczki i dlatego chciałbym wiedzieć ile wówczas będzie wynosiło zadłużenie 

gminy.  

Pani Anna Kuberska – zadłużenie będzie wynosiło 5 083 839,34 zł  

Radny Józef Guźlecki – Jak wygląda u nas współczynnik zadłużenia? 

Pani Anna Kuberska – w naszym przypadku w latach 2018-2030 poziom spłaty zobowiązań 

gminy kształtować się będzie poniżej dopuszczalnego limitu wyliczonego w oparciu o art. 243 

ustawy o finansach publicznych, tj. wskaźnik % planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań 

jest niższy od dopuszczalnego wskaźnika spłaty zobowiązań obliczonego w oparciu 

o wykonanie roku poprzedzającego rok budżetowy. 
 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu dlatego Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod 

głosowanie powyższy projekt uchwały. W głosowaniu brało udział 14 radnych, którego wynik 

był następujący: 14 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/263/2018 zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Dąbrowa Biskupia na lata 2018 – 2028 stanowi załącznik nr 14 

do protokołu. 
 

Ad.17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego 

na pokrycie planowanego deficytu. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała projekt powyższej uchwały.  

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie.  
 

Radny Józef Frontczak – uważam, że w uzasadnieniu powinno być napisane, że „gmina 

przystąpiła”, a nie „planuje przystąpić” w roku 2018 do realizacji zadań inwestycyjnych, 

ponieważ jesteśmy już po przetargach. 

Pani Anna Kuberska – możemy jedynie napisać, że gmina „przystąpiła i planuje przystąpić”, 

ponieważ nie mamy jeszcze wszystkich rozstrzygniętych przetargów.   

Radny Józef Frontczak – Dlaczego są rozbieżności w kwotach na budowę boiska 

w Ośniszczewku między omawianym kredytem i pożyczką, która będzie podejmowana 

w kolejnym punkcie?  

Pani Anna Kuberska – pożyczka jest zaciągana na wyprzedzające finansowanie działań 

finansowych ze środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. Spłata pożyczki nastąpi 

po otrzymaniu zwrotu środków na dofinansowanie zadania. Natomiast kredyt zaciągany jest na 

tzw. wkład własny w tej inwestycji.  

Radny Józef Frontczak – obiecano nam większe dofinansowanie na rozbudowę szkoły 

w Parchaniu, a teraz okazuje się, że otrzymaliśmy mniej. Może warto jeszcze ubiegać się o te 

obiecane środki? 

Wójt Gminy – rzeczywistość jest w wielu przypadkach przykra, gdyż obiecuje się możliwość 

pozyskania większych środków na pewne zadania, a faktycznie otrzymujemy o wiele mniej. 

Będę oczywiście do końca tej kadencji zabiegał o środki dodatkowe na realizację tych zadań.  
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Radny Henryk Okniński – w terenie słyszy się głosy: „Po co nam ten dworek?”, Komu jest to 

potrzebne?”. Uważam, że jest to potrzebne. Posiadam taki opis dworku oraz rodziny generała 

Sikorskiego i można się z tym zapoznać. 

Radny Józef Frontczak – jak wszyscy tu siedzimy podjęliśmy decyzję zarówno o rozbudowie 

szkoły w Parchaniu, jak i o dworku w Parchaniu. Te inwestycje są realizowane, dlatego ta 

dyskusja jest w tym momencie niepotrzebna.   

Wójt Gminy – starania o dworek sięgają czasów już 25 lat wstecz i wielu ludzi w tych 

staraniach, w różnym okresie brało udział. Zawsze znajdzie się ktoś, kto zapyta po co to nam. 

Uważam, że to Państwo powinno zająć się uhonorowaniem pamięci Premiera Polskiego Rządu 

na uchodźctwie podczas II Wojny Światowej, ale niestety jest inaczej i aby to zrealizować 

musimy wspólnymi siłami łączyć środki finansowe zarówno gminne, jak i z budżetu państwa.  
 

Radni nie mieli więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały, w związku z tym 

przystąpili do głosowania. W głosowaniu brało udział 14 radnych, którego wynik był 

następujący: 14 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/264/2018 w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego na 

pokrycie planowanego deficytu stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 

Ad.17a. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki na 

wyprzedzające finansowanie zadania pn. „Budowa boiska wielofunkcyjnego 

w Ośniszczewku” finansowanego ze środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. 
 

Przewodnicząca Komisji Uchwał i Wniosków odczytała w/w projekt uchwały. 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła dyskusję w przedmiotowej sprawie.  
 

Do przedstawionego projektu uchwały nie zgłoszono uwag i nie było pytań, dlatego Rada 

przystąpiła do głosowania. W głosowaniu brało udział 14 radnych, którego wynik był 

następujący: 14 radnych głosowało „za” przyjęciem uchwały, głosów „przeciwnych” 

i „wstrzymujących się” nie było.  

Uchwała Nr XXXVIII/265/2018 w sprawie zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające 

finansowanie zadania pn. „Budowa boiska wielofunkcyjnego w Ośniszczewku” finansowanego 

ze środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
 

Ad.18. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
 

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania udzielił Wójt Gminy – Pan Roman Wieczorek wraz ze 

współpracownikami. 
 

Radnemu Józefowi Frontczakowi: 

Magdalena Kryszak – w dniu wczorajszym otrzymałam pisemną zgodę właściciela gruntów 

w Chlewiskach na wykonanie krytego rowu melioracyjnego, odprowadzającego wodę na drugą 

stronę drogi powiatowej. Obecnie opracowujemy pismo do Państwowego Gospodarstwa 

Wodnego Wody Polskie z siedzibą w Toruniu w sprawie uzgodnienia projektu, który 

posiadamy na kompleksowe odwodnienie Chlewisk.  
 

Sołtys Renacie Frontczak: 

Wójt Gminy – nasza decyzja została podtrzymana przez SKO i teraz strony mogą w ciągu 30 

dni odwołać się od tej decyzji do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. Odnośnie działań 

Gminy w sprawie miejscowego planu wygląda to następująco: W II połowie września br. 

uzgodnienia tego planu będą ponownie wysyłane do zaopiniowania przez instytucje i wówczas 

strony będą mogły wnieść ponownie uwagi i jeśli to będzie przez wszystkich akceptowane, to 

może być przygotowana uchwała o przyjęciu tego planu przez Radę Gminy. Według słów szefa 

biura urbanistów, które to biuro przygotowuje nam dokumentację do przyjęcia tegoż planu, to 

będzie to możliwe w miesiącu styczeń – marzec 2019 r. Jednak jeśli właściciele kurników RSP 

„Nowość” z Jezuickiej Strugi uzyskają do tego czasu zezwolenia na budowę, to my nic nie 

będziemy w stanie zrobić.  
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Radny Józef Frontczak – Kto będzie płacił za wszelkie uzgodnienia? 

Wójt Gminy – niestety gmina. Musimy mieć świadomość tego, że jeśli nie uda się przyjąć tego 

planu, to będą to stracone pieniądze. Tak kosztują pewne wybory, które sprzyjają stronie 

społecznej, ale prawnie okazują się ryzykowne dla tego typu prospołecznych działań Gminy. 
 

Radnemu Henrykowi Oknińskiemu: 

1) Wójt Gminy – termin wykonania prac przy szkole jest do końca listopada. Faktycznie 

widziałem prace tej firmy i mogą się nie wyrobić w terminie. Niestety w umowie są 

przewidziane kary za każdy dzień zwłoki i firma musi się z tym liczyć. Zobaczymy jak to 

będzie, ponieważ w umowie nie mamy przewidzianych odbiorów cząstkowych.  

Radny Tomasz Wronecki – W jakiej wysokości są kary umowne? 

Wójt Gminy – jest to kwota 1 600 zł za dzień zwłoki.  

2) Pani Magdalena Kryszak – jeśli chodzi o altanę w Parchankach, to w dniu wczorajszym 

rozpoczęto prace.  
 

Radnemu Jerzemu Organiście: 

Wójt Gminy  

1) w sprawie odnowienia rowu, to jeśli będą możliwości geodezyjne, techniczne i finansowe, to 

się odniesiemy do powyższej sprawy; 

2) na dzień dzisiejszy nie mamy w budżecie gminy środków finansowych na zakup kamienia.   
 

Ad.19. Wolne wnioski. 
 

Radny Józef Frontczak – chciałbym się dowiedzieć co Kujawsko-Pomorska Izba Rolnicza 

zrobiła dla rolników w sprawie suszy? 

Radny Jerzy Organista – w mediach słyszy się, że prace na szczeblu wojewódzkim idą bardzo 

wolno, natomiast Izba Rolnicza nie robi nic w tym zakresie. Spotkania odbywają się bardzo 

rzadko.  

Radny Józef Frontczak – przecież szefem tej instytucji jest rolnik i powinien poczynić jakieś 

działania. Coś trzeba przecież robić, bo sytuacja w rolnictwie jest tragiczna. Nie można 

załamywać rąk w takiej sytuacji.  

Wójt Gminy – prawda jest taka, że dopóki to gmina, a nie sam rolnik będzie płacił na 

utrzymanie Izb Rolniczych, to tak będzie.  
 

Przewodnicząca Rady Gminy – poprosiła Pana Piotr Gadalińskiego o przedstawienie 

informacji o stanie klęski suszy na terenie Gminy Dąbrowa Biskupia.  

Pan Piotr Gadaliński – medialnie problem suszy jest przedstawiony bardzo szeroko, jednak 

nikt nie chce pomóc samorządom i pokierować w odpowiedni sposób. Nie ma oficjalnych 

komunikatów jak wypełniać protokół oraz jaką konkretnie pomoc otrzymają rolnicy. Wszyscy 

chyba myśleli, że problem sam się rozwiąże. Głównym problemem szacowania szkód jest duża 

ilość wniosków, zmiany w informacjach jakie uprawy podlegają szacowaniu, hodowla 

zwierzęca, która obniża % oraz bonitacja gleby. Mamy 270 wniosków od naszych rolników i 70 

od rolników z innych gmin, a posiadających ziemię na terenie naszej gminy. Na dzień 

dzisiejszy poprawiane są jeszcze protokoły z uwagi na zmiany wytycznych i mam nadzieję, że 

w dniu jutrzejszym uda nam się zrobić protokół zbiorczy. Rolnicy mają pretensje, że w innych 

gminach rolnicy otrzymali już pieniądze (co nie jest prawdą), że tam klasyfikuje się więcej 

upraw niż u nas itp. Muszę powiedzieć, że to IUNG Puławy reguluje jakie uprawy na danym 

terenie można szacować do szkód suszowych. Od 14 do 28 września 2018 r. w biurach 

powiatowych ARiMR będzie można składać wnioski o wsparcie finansowe. Stawka pomocy 

dla poszkodowanego rolnika wynosi 1 tys. zł do 1 ha, jeśli miał ubezpieczoną przynajmniej 

połowę powierzchni upraw (z wyłączeniem łąk i pastwisk). Gospodarz, który nie miał takiej 

polisy, otrzyma 50 proc. tej kwoty. Do wniosku o pomoc rolnik musi dołączyć m.in. kopię 

protokołu oszacowania szkód, zawierającego informacje o powierzchni upraw, w których te 

szkody powstały. Stawka pomocy wynosi 1000 zł na 1 ha powierzchni upraw, na której 
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powstały szkody spowodowane wystąpieniem w 2018 r. suszy objęły co najmniej 70% danej 

uprawy. 

Sołtys Lecz Czarniak – prawda jest taka, że te 70%, to mają chyba rolnicy posiadający tylko 

VI klasę ziemi.  

Pan Piotr Gadaliński – na terenie naszej gminy żaden z rolników nie uzyskał 70%, ponieważ 

nakazano nam wpisać wskaźnik nieponiesionych strat, co obniżyło rolnikom %, ponieważ jeśli 

nie zebrał plonów, to nie wynajął kombajnisty, nie używał ciągnika z przyczepami itp. Jeśli nie 

wpisalibyśmy tego wskaźnika, to nasz protokół byłby wadliwy i Wojewoda odesłałby go do 

poprawy, tak jak to się stało w innych gminach. Mamy sporo rolników, którzy mieszczą się 

w przedziale 30-70%. 

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu na temat stanu klęski suszy. 

 

Następnie Pani Anna Kuberska – poinformowała m.in, że do 30 września br. sołtysi muszą 

złożyć wnioski o przyznanie środków z funduszu sołeckiego na odpowiednich drukach, które 

posiadają również poszczególni opiekunowie sołectw. Należy pamiętać, że zgodnie ze statusem 

sołectw zebranie wiejskie odbywa się w terminie nie krótszym niż 3 dni od dnia wywieszenia 

ogłoszenia. Zebranie wiejskie jest ważne, a podjęte uchwały są prawomocne jeśli w zebraniu 

uczestniczy co najmniej 1/5 uprawnionych mieszkańców do głosowania. Jeśli nie ma 

wymaganego quorum, to zebranie wiejskie jest ważne po odczekaniu 30 minut bez względu na 

obecną ilość mieszkańców. Środki funduszu sołeckiego przeznacza się na realizację 

przedsięwzięć, które zostały zgłoszone we wniosku oraz są zadaniami własnymi gminy, służą 

poprawie warunków życia mieszkańców i są zgodne ze strategią rozwoju gminy. W trakcie 

roku budżetowego można dokonywać zmian przedsięwzięć, jednak nie później niż do dnia 

31 października danego roku budżetowego. Wówczas składa się wniosek o zmianę 

przedsięwzięć lub ich zakresu przewidzianych do realizacji w ramach funduszu. Procedura 

uchwalania tego wniosku jest taka sama jak przy pierwotnym. W kwotach przedsięwzięć należy 

również ujmować koszty wszelkich pozwoleń, projektów itp.  
 

Przewodnicząca Rady Gminy – poinformowała, że zgodnie z pismem z Urzędu 

Wojewódzkiego oświadczenia majątkowe na koniec kadencji radni muszą złożyć 14 lub 17 

września i winny uwzględniać stan na dzień złożenia oświadczenia. 
 

Ad.20. Zamknięcie obrad XXXVIII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia. 
 

Po wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad Przewodnicząca Rady Gminy słowami 

„Zamykam obrady XXXVIII sesji Rady Gminy Dąbrowa Biskupia” zakończyła posiedzenie 

Rady Gminy o godzinie 13:40. 
, 

Dąbrowa Biskupia, dnia 6 września 2018 r. 

 

 
Protokółowała:   
 

Monika Nowak                             Sekretarz Obrad                                   Przewodniczący Obrad   
                                                          

                                                      Henryk Okniński                            Mirosława Kozińska                   


